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Hněv a výsměch jsou panské; 
rozlítostněnost a lamentace ne. 

Chtěl bych vám naopak dát recept: 
Když potkáte nějakého pána, který si naříká 

a stěžuje, podívejte se na jeho rodokmen; 
a brzy tam najdete suchou větev.

Giuseppe Tomasi di Lampedusa

Odbourat závislost člověka na státu, 
to je v Čechách a na Moravě 

nejdůležitější úkol a předpoklad 
zdravě fungující společnosti. 
Je třeba dát člověku možnost, 

aby se samostatně vyvíjel.

Karel Jan Schwarzenberg
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1989/1990
Když dovolíte, začal bych dnes, v roce 1989, od těch nej jedno duš
ších otázek: Kdo je to šlechtic a co to vlastně znamená, být, na 
konci dvacátého století, šlechticem?

To vůbec není nejjednodušší otázka… Šlechta je stav, který se 
vy vinul v dějinách mnohokrát v různých formách na celém svě
tě, od Japonska až po Řecko. Mluvíme-li ale o naší šlechtě, tak 
ta se začala konstituovat do dnešní podoby ke konci vrcholné
ho středověku. Pro Čechy jsou dvě věci karakteristické, jed
nak že patříme do rámce, do orbity Svaté říše římské, tedy do 
středoev ropského organismu, a druhá důležitá věc je, že Čechy 
jsou uprostřed Evropy, na křižovatce, a jsme malý národ, pro
to velmi brzy začíná concubium, svatby, a vliv sousední šlech
ty, která se v Čechách usazuje. Česká knížata a čeští velmožo
vé, jako třeba Rožmberkové, si často brali za ženy šlechtičny 
z okolních zemí. Zajímavé na šlechtě v Čechách je, že je velice 
smíšená a že se v jejích řadách setkávaly vlivy z různých stran, 
z Itálie, ze Špa nělska, z Rakouska, z Německa atd. Lze to sle
dovat již ve středověku, ale nejsilnější vlna se zvedla během tři-
cetileté války. Když se člověk zevrubněji zabývá rudolfinskou 
dobou, až se diví, kolik rodin už k nám tehdá přišlo z Rakouska, 
z Německa, z Uher a jak rychle tyto rodiny v Čechách zdomác
něly, jak se u nich rychle vyvinul zemský patriotismus.

To je překvapivé, uvážímeli, jak jsou Čechy malé a jak silné 
mohlo být pouto těchto rodin k zemi, z které přišly…

Do jisté míry nesmíme zapomenout, že pro šlechtu je nejdůle ži-
tější, zrovna tak jako pro každého sedláka, zem, pozemek, a tu-
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díž její vlastenectví vzniká právě z tohoto vztahu k půdě, zatím
co stav měšťanský, jak se svého času říkalo, ten si vlastenectví 
definoval vztahem k ja zyku. Tento názor pak zvítězil v devate
náctém století. Cum grano salis, nebereme-li to doslova, tedy 
s jistým omezením, by se dalo říci, že feudální patriotismus byl 
odvozen z vlastnictví půdy, na které šlechta sídlila, a bur žoazní 
od jazyka, neboť vzestup tohoto stavu byl závis lý na rozvoji 
obchodu a školství, které je závislé vždy na řeči. Pro proletariát 
je pak zase nejdůležitější zajiš tění základních životních podmí
nek, a tudíž hledisko třídní.

Já bych se v našem rozhovoru nyní rád vrátil na začátek, a sice 
k otázce, jak šlechta vůbec vznikla… Šlechta se konstituovala, 
alespoň tak jsme se to učili, z nejzdat nějších bojovníků kolem 
knížete…

Z knížecí družiny, ale o tom je spousta teorií. U všech indo
evropských kmenů, tedy od Indie přes Slovany až ke Germá
nům, máme na vr  cholu hierarchie posvátné královské rodiny… 
Spousta řeckých královských rodin například tvrdila, že pochá
zí přímo od toho či onoho boha, a dodnes je oficiální rodokmen 
japonského císa ře odvozen od bohyně Slunce. Merovingové 
(Merovej ci) měli ještě v tomto smyslu slova báječný původ. 
Tedy na jedné straně původní funkce knížete byla sakrální, 
a v češtině se dokonce udržela i v tom slově kníže, kniaz, kněz, 
a na druhé profánní, vládnoucí. A ještě dál: jak známo, český 
národ vznikl z různých slovanských kme nů a jeho důležité rodi
ny asi pocházejí z těchto kmenů či z družiníků českého knížete, 
jako třeba Markvartici, kteří snad byli vládnoucím rodem v se-
ver ních Čechách, či Valdštejnové, kteří se z tohoto rozrodu jako 
jediní udrželi dodnes. Jak to bylo ve skutečnosti, nikdo neví, 
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to jsou záhady. Víme také ještě o Slavníkovcích a o kní ža tech 
Lučanů. Pak o ostatních českých rodinách stavu panského, které 
měly vysoké postavení od středověku, jako různí pánové z Růže 
nebo ještě dnes kvetoucí Štern berkové, Ronovci či na Mora
vě Kounicové a Žerotínové. Kromě stavu panského byli zema
né, tedy stav, který byl původně služebný, ale časem pře rostl 
v šlechtu. Někte ré rodiny se v tomto vzestupu zastavily, a ně-
kterým se podařilo dostat až docela nahoru. Tak to bylo v celé 
Evropě. Tedy šlechta pomalu vzniká z různých prame nů a tepr
ve koncem středověku se víceméně stabilizu je, takže můžeme 
mluvit o královských rodinách, pak o velkých rodinách, které 
jsou s nimi spřízněny, tedy víceméně o knížecích rodinách.

To jsou i hraběcí rodiny, nebo ne?

Nene, hraběcí titul se v Čechách objevil velmi pozdě… Řekně
me to tak hle: Co byl hrabě? Byla to instituce ka rolínské organiza-
ce říše. Tedy comes, graf, hrabě, když to přeženu, byl vlastně 
okresní hejtman, tedy něco jako předseda ONV. Tato institu ce 
se ve středověku velice brzo stala dědičnou a z této funkce se 
vyvinula stará dynastická hrabata v Německu, z nichž ně která 
se usa dila v Čechách, jako třeba známá hrabata z Plavna, po z-
dě ji Fürstenbergové a jiní. Království české hrabat nepotřebo-
va lo, tak veliké nebylo. Měli jsme systém zemských hejtmanů 
a v raném středověku purkrabí na královských hradech. Přemys-
lovci dávali dobře pozor, aby se tento úřad nestal dědičným, 
protože věděli, že by potom mohli mít stejné nepříjemnosti jako 
císařové, kterým se správa říše zprivatizovala, což oni nechtěli. 
Česká šlechta tedy měla jen dva stavy: panský a zeman ský. Prv
ní a jediné hrabství v Čechách bylo hrabství kladské, které pro 
syny zorganizoval Jiří z Poděbrad. Ti ho pak prodali a koupi
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la ho hrabata z Hardeggu, tedy rodina mé bývalé ženy, ti to ale 
také potom brzo proda li a hrabství se vrátilo Koruně české. Ale 
protože se sta lo entitou, bylo ho možné později, za Bedřicha II., 
od Čech odtrhnout spolu se Slezskem. V šestnáctém stole tí se 
v Čechách usadilo také několik cizích šlechtických rodin, které 
ovšem používaly hraběcí titul. Podle českého sněmu v Čechách 
nebyl. Teprve po Bílé hoře se začínají v Čechách množit tituly. 
To patřilo k barokní lás ce k okázalosti, a proto se tak rozhojni
ly. Do sedmnáctého století vlastně českých hrabat nebylo. Nej
větší český velmož, který se ženil s dcerami největších říšských 
knížat, míním Rožmberka, byl dominus. Nepotřeboval žád ný 
titul. Byl Rožmberk, to stačilo. Každý ho znal.

Sledujme ale dále hierarchii šlechtických titulů…

Jak už jsem řekl, s třicetiletou válkou u nás zdomácněl víceméně 
říšský systém titulů a to trvalo až do devate náctého století. Exis
tovaly vedle sebe vždy říšský titul Svaté říše římské a potom 
titul, který uděloval císař jako král český. Aby to nedělalo 
těžkosti, uděloval se takový titul paralelně, většinou v týden
ním odstupu. Byla-li to ovšem rodina, která sídlila v Čechách. 
Tehdy tedy bylo mnoho hrabat, ale málo českých knížat. Dříve 
než v Če chách byla knížata ve Slezsku, kde žily různé odnože 
původní vládnoucí rodiny Piastovců. Potom k nim přibyli syno
vé Jiřího z Poděbrad, Minstrberci. Rodiny sice vymíraly, ale 
ten, kdo dědil, získal i titul. První, kdo tento titul takhle dostal, 
byl Karel Liechtenstein. Stal se knížetem opavským. Tato rodi
na je vůbec zajímavá, protože po celou dobu svých dějin byla 
usídlena jak na Mo ravě a v Čechách, tak v Rakousích. Mys
lím, že jsou dnes nejstarší moravskou panskou rodinou, která 
ještě exis tuje. Byli totiž usídlení v Mikulově a podle toho, jaká 



11

byla politická situace, tak patřili víc tam nebo sem, ale Karel 
Liechtenstein, který po Bílé hoře předsedal neslavně proslulé
mu tribunálu, se zrovna tak jako Vald štejn narodil jako český 
bratr. Dnešní vládnoucí kníže z Liechtensteinu mi říkal, že ještě 
do začátku osmnáctého století liechtensteinská ústřední kance
lář měla jakožto úřední řeč češtinu. Teprve později byla nahra
zena němčinou. Byl to logický důsledek skutečnosti, že větší 
část liechtensteinských statků byla na Moravě. Dalším kníže
tem byl Valdštejn, který se stal vévodou frýdlantským, a Eggen
berg, který přijal titul vévody krumlov ského. Existoval ještě 
jeden Liechtenstein, který byl kní žetem v Moravském Krumlo
vě. Ti ostatní, jak už jsem říkal, byli slezská knížata, Lobkowic
zové atd. Když ale Bedřich II. dobyl Slezsko, nemohly mít tyto 
rodiny v Prusku statky a jako odškodnění dostali Lobkowiczo-
vé vévodství v Čechách, Roudnici. Jak tedy vidíte, čes kých 
knížat, vévodů, bylo poskrovnu. Zajímavé je, že jediný hraběcí 
titul, který byl udělen ve spojení s čes kým místem, je Metterni
chův hrabě kynžvartský, ale je to vlastně unikát. V osmnáctém 
a devatenáctém století se tituly rozmnožily. To už tak je, každý 
titul má svou in flaci. Ale k tomu, co nás zajímá: česká šlechta 
vznikla z různých pramenů a to rozpolcení, které existovalo, má 
staré kořeny, protože šlechta v Čechách byla vždy dvojjazyčná, 
jak ve středověku, tak před Bílou horou. To vlastenci z různých 
důvodů neradi slyší, ale je to pravda. Například ze sedmadvace
ti popravených na Staroměstském rynku byla valná část, počí
najíc Jáchy mem Ondřejem Šlikem, německojazyčná…

Lze to tvrdit s takovou jistotou? Byl to jistě Šlik a někteří z měšťa
nů… Přece tenkrát nedostal nikdo inkolát, když řádně nemluvil 
česky… Teprve po třicetileté válce je zavedena dvojjazyčnost. 
Všechna jednání až do roku 1647 musela být vedena výhradně 
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česky, a proto je i šlechtická literatura, viz třeba Alexandreida 
z přelomu 13. a 14. století a Dalimi lo va kronika, kterou známe 
z přepisů ze 14. a 15. století, psána česky…

Co říkáte, je zajisté pravda, ale na druhé straně musíme vidět, 
že ke Koruně svatováclavské tehdy patřily vedlej ší země: Slez
sko a Dolní a Horní Lužice a tam byly usa zeny rodiny, jejichž 
mateřštinou byla němčina. Vzpo meňme třeba takové Räderny 
z Frýdlantu, kteří po Bílé hoře o všechno přišli. To byla němec
ky mluvící rodina. Okolo Frýdlantu byla typicky německá enklá
va, kde obyvatelstvo tehdá mluvilo německy, a oni samozřejmě 
taky, jako jejich sousedé v Sasku a v Lužici. Ovšem řeč české
ho sněmu byla samozřejmě česká, to znamená, že když tam pan 
Rädern vystoupil, mluvil česky. Cizinec češtinu musel ovládat 
kvůli inkolátu, to máte také prav du, ale sami nejlépe víme, jak 
to je dnes, když někdo z emigrantů dostává cizí stát ní přísluš
nost, musí, pravda, také skládat zkoušku z jazyka, ale většinou se 
to tak přísně nebere. A dříve to bylo také tak. Rozhodova la poli
tická utilita. Musíme ale rozlišovat mezi rodinami, které třeba 
v Lužici sídlily staletí, a mezi rodinami, které k nám přišly poz
ději jako cizinci a které se pak počešti ly, jako Krajířové z Krajku, 
což byla jedna z nejdůležitěj ších českobratrských rodin původem 
z Korutan, nebo Colonna z Felsu, který přišel z Tyrol. Dalimil 
jakožto ty pický mluvčí středověké české šlechty neměl rád cizin-
ce, to je z jeho kroniky cítit, ale rozlišuje mezi domácími němec
ky mluvícími rodinami a Němci z říše. To je pro něho úplně něco 
jiného. Byl to projev typického zemského patriotismu jeho doby. 
Proberete-li to tedy takhle nestranně, vidíte, že tehdejší šlechta již 
kvůli svat bám a správě musela mluvit jak česky, tak německy.
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A co Jeseniové, to byla rodina česká, nebo německá?

To je zajímavá rodina. Jesenští existují dodnes, pochá zejí ze 
Slovenska a dnes je to maďarská rodina. Znám jednoho pana 
Jesenského tady ve Vídni, je to zdatný obchodník a dosti zná
mý člověk. To je nějaký prasyno vec popraveného rektora Jese
nia. Jeseniové byli zemanská rodina. Jedna větev se udržela na 
Slovensku a později se pomaďarštila, druhá byla v Praze, z ní 
pochází profesor Jesenský a jeho dcera, přítelkyně Franze Kaf
ky, Milena Jesenská.

Byli jsme ale u dvojjazyčnosti…

Jak už jsme řekli, primát české řeči byl ve středověku jasný, ale 
Čechy a Mo rava byly územím dvojjazyčným. Už z toho důvo
du, že většina měst měla své německy mluvící občany. Podle 
politické důležitosti u šlechty později jedna, druhá, či dokonce 
třetí řeč převládla. V sedmnáctém století to byla částečně italšti
na, v osm náctém francouzština a teprve v devatenáctém století 
lingua franca byla němčina, za což může po třicetileté válce čás
tečné zubožení české šlechty, a především ši roké vrstvy drobné 
šlechty, která v českých zemích na rozdíl od Uherska a Polska 
skoro vymizela. A na druhé straně sílící vliv byrokracie a vliv 
ve Vídni sídlícího dvo ra. Tedy koncem osmnáctého století, jak 
by řekl Angli čan, je čeština „non-U“. Ale je třeba připomenout, 
že byly časy taky jiné, já vám uvedu docela zajímavé příklady. 
Když bylo České království velice bohaté a čeští pánové nevě
děli, co z bujnosti počít, tak byli velmi ele gantní. Ve středověku 
si slavný rakouský básník Küren berg stěžuje na vídeňské fešá
ky, že to teď opravdu přehánějí a napodobují českou šlechtu 
a zdraví se Zdař Bůh. Je to totéž, jako se dnes zdraví kluci ang
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licky a před sto padesáti lety francouzsky, tak tehdá byla v mó
dě čeština. Nebo druhý příklad z rodiny mé ženy: Hardeggové 
jsou čistě rakouská rodina, ale v době, kdy měli hrabství kladské 
a jeden z nich si vzal Rožmberko vou, čímž se stal členem mno
hem bohatší a elegantněj ší české společnosti a seděl v Praze, 
koupil si statek v Korutanech a nechal se zapsat do zemských 
desek korutanských. A víte, jak je tam zapsán? Hrabě Hardegg, 
Bohemus! Zdálo se mu to tehdá fajnovější být Čechem než člo
brdou z Dolních Rakous.

K jedné zvláštnosti Čech bych se měl ještě vrátit, a sice k otáz
ce, proč tam vznikaly velkostatky a proč zanikla třída zemanů, 
te dy to, čemu se anglicky říká „gentry“. Tento stav se udržel 
v Ma ďarsku, v Polsku, v Sasku, ve všech sousedních německých 
zemích, ale v Čechách a na Moravě ne. Jeden z důvodů je, že 
Rožmberská ko mora, jakožto nejdůležitější, vynalezla již během 
pat náctého století velkostatek. Proč říkám vynalezla: velké stat
ky existovaly předtím taky, jenomže pán, který ten statek vlast
nil, žil z poplatků svých sedláků a nemyslel na to zabývat se tím 
jako podnikatel. Rožmberské do minium se tedy vedlo zásadně 
jako podnikatelský velkostatek a od nich se to učili ostatní velcí 
páni v Če chách a na Moravě. Pozoruhodné je, že tohle proniklo 
ještě tak do Dolních Rakous, a pak je konec. Vlastně až do začát
ku devatenáctého století se to od nás nikdo nenaučil. V ostatních 
zemích se starý feudální řád udržel. Z dějin vlastní rodiny vím, 
že my jsme se zakoupili v Čechách koncem sedmnáctého století, 
Jan Adolf Schwarzenberg, abych tak řekl, byl manažer arcikníže-
te Leopolda Viléma. Jako každý v té době neměl ani tak velký 
pán hotové peníze, ale jednou toho našeho ne šťastníka musel za 
práci vyplatit, a tak mu daroval Tře boň. Jan Adolf potom brzo 
nato koupil Hlubokou. Bylo velké štěstí, že ten Španěl, co tam 
sídlil před ním, měl revma a neměl rád mlhavé a deštivé počasí 
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v jižních Čechách, takže mu to docela výhodně prodal. Tušil, 
že pro revma je Španělsko lepší. Časem Jan Adolf koupil ještě 
pan ství Vlčice s Hrádečkem – dříve hradem Břecštejn – kde teď 
bývá Václav Havel, a tím jsme byli usazeni v Čechách. A protože 
toto panství bylo daleko a správa tam nefungovala, bylo to jediné 
místo, kde na našem panství v roce 1775 vypuklo selské povstá
ní. Proto jsme ho o deset let později vyměnili. A právě ten zmí
něný Jan Adolf byl velmi moudrý člověk, který záhy rozeznal, že 
se v jižních Čechách udržel zbytek rožmberské správy a že tam ti 
lidé něco umějí líp, třeba pěs tovat kapry, takže chtěl posílat lidi 
z Němec do Čech, aby se to taky naučili. Z toho tenkrát vznik
la velmi leg rační korespondence, z které vyplývá, že Němci se 
tomu vehementně bránili, neboť nevěřili, že jde o chov kaprů. 
Měli strach, že chce z věrných evangelíků udělat katolíky.

Ale vraťme se k těm statkům: Proč zmizely?

Protože nepřežily třicetiletou válku a všechny následu jící vojny, 
které se obyčejně odehrávaly v Čechách. Míním tím válku pol
skou, švédskou a rakouskou. Když za takové války přišla solda
teska do vesnice, obyvatelstvo vymordovala, krávy sežrala, a co 
mohl dělat zeman, kte rý, když měl štěstí, to přežil někde na tvr
zi? Musel vzít kord a nechat se najmout do armády, aby vydělal 
peníze, protože statek byl v čudu. S velkostatky byly v té době 
samozřejmě také těžkosti, správci si stěžovali a ptali se, jak hos
podařit, když nemají lidi, ale přece je nom to měl velký grunt 
lepší, mohl si pomoct. Mohl přesouvat jak dobytek, tak lidi a to 
na malém statku nešlo. Proto tyto malé statky zanikaly. Marxis
ticky řeče no, nastala tedy doba akumulace a v ní vlastně během 
sto padesáti let český zemanský statek skoro vymřel, a tím kon
cem osmnáctého století vymizela i drobná česká šlechta. Tenkrát 
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holt ještě nebyl systém záložen, jako například svého času byla 
Včela, který by to udržel. Toto se tedy v okolních zemích nesta
lo, tam se drobná šlechta udržela, to je specifikum Čech a Mora
vy a do jis té míry Dolního Rakouska. Viděno sociologicky, byla 
to velká tragédie, protože z Čech vymizela střední šlechtic ká 
vrstva, která by vyplňovala prostor mezi venkovským obyvatel
stvem a velkými rodinami. Velké šlechtické rodi ny byly vždyc
ky více ve službách internacionální politi ky, úřadovaly ve Víd
ni, v Paříži nebo čertví kde, ale nemě ly nikdy denní styk s oby
vatelstvem jako malá šlechta.

Jaké to mělo výhody a nevýhody pro naši zemi?

Jako každá přehnaná akumulace to přineslo hlavně ne gativa. 
Zní to trochu divně, když to říkám zrovna já, pro tože Schwar
zenbergové na tom nejvíc vydělali, celé osmnácté století kupu
jeme víceméně jeden statek za druhým a díky tomu náš majetek 
vzrostl do ohromné velikosti. Ale že to byl nepěkný vývoj, to je 
jistě pravda. Koncem devatenáctého století, kdy existují skoro 
už jen velkostatky a pak sedláci, to není zdravá struktura.

Ještě k úvodní otázce: Co to vlastně je, být šlechticem? Dřív to 
přece také znamenalo právo nosit zbraň…

Ovšem, šlechtic na jedné straně byl člen ozbrojené dru žiny vlád-
ce, ale na druhé straně byl za své poddané od povědný a musel 
je bránit. Abych tak řekl, ta odpověd nost byla a je pro nás tím 
nejdůležitějším. Celá výchova mých rodičů vlastně systema
ticky vedla k odpovědnos ti za naše lidi. Jak by řekl Konrad 
Lorenz, tento princip výchovy mě „hat geprägt“, tedy mě razil 
nejvíce. Vlastně již od útlého dětství na Orlíku až do poslední


	1989/1990

